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matisch toegenomen. De gasvoorziening is 
dus voor langere termijn zeker gesteld.”

Waarom wordt gas dan niet meer gebruikt?
“Dat lijkt vreemd. Maar de laatste twee, 
drie jaar geeft een aantal regeringen gas 
een grotere rol in hun energiemix. Kijk 
naar China, waar gas nu 4 procent aandeel 
heeft, in Europa is dat 20 à 25 procent. 
China wil naar 8 à 10 procent en daarna 
verder groeien. In de Verenigde Staten was 
er een bescheiden plek voor gas, nu neemt 
gas een stevige positie in. Dat heeft alles te 
maken met de komst van onconventioneel 
gas. Het potentieel van onconventioneel 
gas in Europa is nog niet goed onderzocht, 
maar de productie van conventioneel gas in 
Europa zal dalen. Alternatieve energie zal de 
hoogste groei realiseren. Gas speelt een rol 
bij het stimuleren van wind- en zonne-ener-
gie. Gas is altijd voorradig en kan gebruikt 
worden als wind en zon niet leveren.”

Wat betekent dit voor de gasprijzen?
“Dat hangt af van wat het ontwikkelen van 
gasvelden kost, maar natuurlijk ook hoeveel 
het kost om elektriciteit te genereren. De ka-
pitaalkosten van met gas gestookte centra-
les zijn veel lager dan van kolencentrales of 
kerncentrales. De gasprijs hangt natuurlijk 
ook af van vraag en aanbod. In de meeste 
gevallen is die in zekere mate gekoppeld 
aan die van olie, behalve in de Verenigde 
Staten en Canada en deels in Europa. Met de 
grote voorraden is er een stabiel aanbod en 
dat genereert betaalbare prijzen.”

Waarom staan de gasprijzen onder druk en  
de olieprijzen niet?
“De vraag naar gas is gedaald. De vraag naar 
olie daalde ook, maar minder. In de tweede 
plaats is een aantal grote gasprojecten op 
stoom gekomen. Er was dus veel extra aan-
bod van gas in 2009 en 2010. En het zal 
een paar jaar duren voordat de vraag het 

aanbod ‘opeet.’ In Europa en de Verenigde 
Staten stonden de gasprijzen onder druk, 
maar niet in het Verre Oosten, waar de gas-
prijs vooral gekoppeld is aan de olieprijs.”

Wat zijn uw verwachtingen voor de olieprijs?
“Ik aarzel projecties over de olieprijs te 
geven, want ze zijn altijd fout. Maar onze 
projecten duren dertig tot veertig jaar, dus 
we moeten een opinie hebben over prijzen. 
Onze projectieprijzen liggen tussen de 50 
en 90 dollar per vat. Voor investeringen in 
gasprojecten in Noord-Amerika houden we 
rekening met een prijs die vergelijkbaar is 
met de bandbreedte voor de olieprijs.”

Olie wordt steeds duurder om te produceren, 
zijn deze prijzen acceptabel voor u?
“Dat hangt ervan af, maar we hebben een 
goede mix. Op langere termijn wordt het 
inderdaad moeilijker olie te vinden en te 
produceren. Maar dan zullen innovatie en 
technologie ook verbeteren, wat helpt om 
de kosten onder controle te houden. Toch 
zien we de olieprijs op langere termijn eer-
der stijgen dan dalen.”

En wat gaan de gasprijzen doen?
“Het is moeilijk te zeggen of olie duurder 
blijft dan gas of dat gas duurder wordt. De 
markt zal de prijs bepalen. Een bepalende 
factor is dat olie moeilijker te winnen is, 
een andere dat er een prijs is voor de CO2-
uitstoot. Op lange termijn zal het ook moei-
lijker zijn gas te winnen, wat gevolgen voor 
de prijs kan hebben. Ook de prijzen van 
alternatieve energie en kolen zullen de prij-
zen van olie en gas beïnvloeden.”

De vraag naar gas kan met 50 procent stijgen 
in 2030, hoe zit dat met olie?
“Tot 2050 zal de vraag naar energie verdub-
belen, dat betekent dan ook veel groei voor 
fossiele brandstoffen. Ruwweg twee derde 
van de vraag zal dan bestaan uit fossiele 
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Waarom zal gas in de energievoorziening  
de belangrijkste rol gaan spelen?
“Gas is in ruime mate voorradig, er is voor 
tweehonderdvijftig jaar aan gasreserves in 
de wereld, het is op te brengen qua kosten en 
het is acceptabel vanuit milieuoverwegin-
gen. In vergelijking met kolen heb je 50 tot 
70 procent minder CO2-uitstoot. Het is de 
schoonste fossiele brandstof. We hebben de 
laatste jaren een revolutie gezien in de gas-
voorziening met de komst van ‘onconven-
tioneel’ gas, dat uit kleisteen en steenkool 
wordt gewonnen. In de Verenigde Staten en 
in China zijn de gasvoorraden daarmee dra-
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